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گروه اقتصادی - مدیر صندوق 
کارآفرینی امید گفت: اقداماتی برای 
تســهیل صدور مجــوز برای بخش 
روســتایی در حال انجام است که تا 

دو ماه آینده اثربخشــی آن مشــهود 
خواهد بود.

موضوع صدور مجوز در روستا ها 
و عشــایر مورد بررسی قرار گرفت و 

رضایی، مدیر صنــدوق کارآفرینی 
امید و آقای ورمزیاری، کارشــناس 
کشاورزی مرکز پژوهش های مجلس 

به سوالاتی پاسخ دادند.

رضایــی در مــورد وضعیــت 
اشــتغال در روســتا ها گفــت: بعد 
از انقــاب در حــوزه زیرســاختی 
تقریبا تمامــی دولت ها فعالیت های 
خوبی انجــام دادند. بــه طوری که 
در زمینه  زیرســاخت های مربوط به 
راه، مدرســه، برق، آب آشامیدنی و 
بحث های مختلف وضعیت نامناسبی 
نداریم و در منطقه وضعیت مناســبی 
داریم. اما با وجود این سرمایه گذاری، 
شاهد مهاجرت از روستا ها به سمت 
شــهر ها بودیم که باید دلیل آن را در 
عوامــل اقتصادی پیدا کنیم. توجه به 
اقتصاد روســتا در دهه های قبل کمتر 

مورد توجه قرار گرفته است.
رضایــی می گویــد: ۲۶ درصد 
جمعیت کشــور در روستا ها مستقر 

هستند، اما بیش از ۲۷.۵ درصد تولید 
ناخالص داخلی کشــور در روستا ها 
تولید می شــود. این در حالی اســت 
که سهم روســتا ها از اشتغال نزدیک 
به سهم جمعیتی آن هاست و درحال 
حاضر ۶ میلیون شــاغل در روستا ها 

داریم.
رضایی گفت: عمده مشکات 
فعالیت هــای اقتصادی در روســتا 
و کســب و کار، بــازار و تامین مالی 
اســت. ما در صندوق کارآفرینی این 
موضوعات را در قالب صندوق های 
خرد محلی ســامان دادیم و تاکنون 
بیــش از ۶ هزار صندوق خرد محلی 
در روســتا های کشور برای کسب و 

کار های مختلف ایجاد شده است. 
رضایی یکــی از دلایل طولانی 

شــدن فرایند صدور مجــوز برای 
بخش روستایی را ارتباط با بحث های 
سامتی دانســت و گفت: در ارتباط 
بخش روستایی با ســامت خانوار 
که عمده فعالیت های آن ها در بخش 
دامی و کشــاورزی است، لازم است 
اســتاندارد هایی رعایت شود که البته 
اســتاندارد ها باید به گونه ای باشد که 

امکان تسهیل وجود داشته باشد. 
در معاونت توســعه روستایی، 
کارگروهــی ایجاد شــده کــه این 
اســتاندارد ها را بــه صورت موردی 
بررســی می کنند و متناســب با آن 
اقداماتی را بــا وزارت اقتصاد انجام 
می دهند. بــا تاش هایی که در حال 
انجام اســت تا دو ماه آینده اثربخشی 
مناســبی در بحث صدور مجوز در 

روســتا ها اتفــاق خواهــد افتاد. در 
حال حاضــر ۹ درصــد مجوز ها با 
تاخیر صادر می شــود که اگرچه این 
درصد باید کم شود، اما نشان می دهد 
تاش های مناســبی برای تســهیل 

صدور مجوز انجام گرفته است.
ســپس ورمزیاری در پاسخ به 
ســوالی در خصوص تاش ها برای 
تسهیل صدور مجوز ها برای جوامع 
عشایری و روســتایی گفت: از سال 
۱۳۹۹ بــه ویــژه با تصویــب قانون 
تســهیل صدور مجوز هــا اقدامات 
مناســبی در این زمینه انجام شد، اما 
هنوز بــا وضعیت مطلــوب فاصله 
داریــم. تعــدد اســتعامات باعث 
می شــود با توجه بــه نرخ تورمی که 
داریــم پروژه از ســودآوری خارج 

شــود. یکی دیگر از مشــکاتی که 
در این زمینه وجود دارد این اســت 
که بــرای مناطق مختلف ضابطه های 
یکســان در نظر گرفته می شود و در 
واقع در زمینه قوانین کســب و کار با 

فضا های روستایی تناسب ندارد.
ورمزیاری با اشاره به راهکار ها 
واحد برای افزایش افزوده در روستا ها 
گفت: یکی از گام ها متناســب سازی 
ضوابط اســت. وزارتخانه ها باید به 
ضوابط در حوزه های مختلف کسب 
و کار و همینطــور مناطق شــهری و 
رســتایی بازنگری داشته باشند. باید 
شرایطی ایجاد شود که تولیدکنندگان 
روســتایی نه تنها به صورت محلی 
بلکه در شهر ها نیز عرضه محصولات 

داشته باشند.

گروه اقتصادی - دست اندرکاران 
بخش کشــاورزی می گویند با وجود 
محدودیــت آب شــیرین و تاکید بر 
اجرای طــرح پرورش ماهی در قفس 
در برنامه هفتم انتظار می رود که طرح 
توســعه دریا در راستای امنیت غذایی 
مورد توجــه قرار گیرد.بــا توجه به 
محدودیت منابع آب شیرین و وسعت 
نــوار ســاحلی در شــمال و جنوب 
کشــور، پرورش ماهی در قفس یکی 
از موضوعات مهم در بخش شــیات 
محسوب می شود.در اسناد بالادستی 
از جملــه ســند اقتصــاد مقاومتی بر 
دست یابی به ظرفیت سالانه ۲۰۰ هزار 
تن تولید ماهی در قفس در مسیر توسعه 

فناوری های پرورش ماهی تاکید شده 
اســت.در همین رابطــه محمد علی 
نیکبخت وزیر جهاد کشــاورزی می 
گوید: پرورش ماهی در قفس یکی از 
طرح هایی است که می توانیم بر روی 
آن ســرمایه گذاری کنیم که عاوه بر 
تولید، اشتغال آفرین است.وزیر جهاد 
کشاورزی بر لزوم فعالیت های اجرایی 
بخش کشاورزی در کشور تاکید کرد 
و گفــت: باید برای اجرای فرمان مقام 

معظم رهبری بیشتر تاش کنیم.
همچنین ســید حسین حسینی 
رئیس سازمان شیات گفت: در برنامه 
هفتم امکان تولید ۵۰۰ هزار تن ماهی 
در قفس هدف گذاری شده است که از 

این مقدار ۳۱۷ هزار تن در جنوب،۳۱۶ 
هزار تن در شمال و ۲۰ هزار تن در آب 
های داخلی امــکان تولید دارد.رئیس 
سازمان شیات ایران افزود: اقدامات 
خوبی در زمینه تکنولوژی سازه های 
قابل اســتقرار در دریا و پشتیبانی آنها 
در ســطحی معادل ۱۲ هــزار هکتار 
انجام شده است.او استفاده از تجارب 
کشورهای مطرحی چون هند و سایر 
کشــورها را در این زمینه موثر دانست 
و گفت: سابقه شــیات به حدود ۴۵ 
سال می رســد، بنابراین ظرفیت های 
بالقوه ای برای تبدیل شــدن به بالفعل 

همچنان وجود دارد.بنابر آمار نخستین 
فاز پرورش ماهی در قفس در سال ۸۶ 
آغاز شــد که با وجود سواحل شمال 
و جنوب و جزایر پتانســیل این امر به 
شرط فراهم شــدن زیرساخت ها در 

کشور وجود دارد.
محمــد رنگرز جــدی مجری 
توسعه پرورش ماهی در قفس سازمان 
شیات گفت: اکنون پرورش ماهی در 
قفس در مراحل شروع توسعه است، از 
این رو میزان تولید طی ۱۰ سال گذشته 
با افزایش حدود ۱۶ برابری به ۱۰ هزار 
و ۸۰۰ تن در سال گذشته رسیده است.

به گفته او، برنامه چشم انداز تولید در 
پایان برنامه هفتم ۱۰۰ هزار تن است.

جدی با بیــان اینکه فرآیندهای 
صنعت پرورش ماهی در قفس به طور 
کلی دانش بنیان اســت، افزود: اکنون 
حدود ۸۵ درصد از قطعات و تجهیزات 
ســازه های قفس توسط شرکت های 
دانــش بنیان در داخل کشــور بومی 
ســازی شده و تنها بخش محدودی از 
قطعات مانند زنجیره های با قطر بالا، 
صفحه تقســیم و ... از خارج وارد می 
شوند.مجری توسعه پرورش ماهی در 
قفس با اشاره به فعالیت های شاخص 

توسعه پرورش ماهی در قفس گفت: 
بررسی مشکات مراکز تکثیر ماهیان 
دریایی و مزارع پرورش ماهی در استان 
های شمالی و جنوبی، پیگیری تامین 
و ذخیره ســازی بچه ماهی در قفس 
استان های بوشهر و هرمزگان از طریق 
واردات بچه ماهی، پیگیری تامین منابع 
مالی مزارع قفس برای جوامع محلی و 
تحویل گیری موج شکن های مردمی 
در استان های جنوبی از سازمان بنادر به 
منظور پشتیبانی مزارع از جمله فعالیت 
های پرورش ماهی در قفس محسوب 

می شود.

تولیــد ماهــی در قفس به 
شرط فراهم شدن زیرساخت ها 

شدنی است
آقای ارسان قاسمی مدیرعامل 
اتحادیه تکثیر، پــرورش و صادرات 
آبزیان گفــت: ۳ هزار و ۳۰۰ کیلومتر 
نوار ســاحلی در دنیا ثروتی غیرقابل 
تصور اســت که متاسفانه آن طور که 
باید و شــاید از آن بهــره نمی بریم.به 
گفته او، با وجود شرایط اقلیمی کشور، 
امکان تولید پــرورش ماهی در قفس 
به شرط فراهم شدن زیرساخت های 
تولید قفس و تجهیزات به معنای بومی 
سازی در کشــور وجود دارد. قاسمی 
گفت: با توجه به تعداد فارغ التحصیان 

شیات طی یک برنامه ۵ ساله می توان 
با فراهم کردن زیرساخت های تولید 
بچه ماهی، سالن فرآوری و عمل آوری 
ســالانه ۳ میلیون تن ماهی در ۳ هزار و 
۳۰۰ کیلومتر نوار ساحلی تولید کرد، اما 
این امر مستلزم برنامه است که متاسفانه 
برنامه مدون و قابل اجرا وجود ندارد و 

هر آنچه هست، شعاری بیش نیست.
با توجه به شرایط اقلیمی کشور، 
در برنامه ششم و هفتم بر طرح توسعه 
پــرورش ماهی در قفس تاکید شــده 
است که امیدواریم سازمان شیات با 
کمک بخــش خصوصی و همکاری 
کشورهای موفق در این طرح،ظرفیت 

های بالقوه را به بالفعل تبدیل کند.

 

اقتصادی

گروه اقتصادی-انتشار خبرهایی 
مبنــی بر احتــکار خودرو توســط 
خودروســازان باعث شــده یک بار 
دیگر عملکرد خودروسازان داخلی بر 
سر زبان ها بیفتد. خبر احتکار خودرو 
در شــرایطی منتشر شده که قیمت ها 
کاهشی شده و احتکار، شیوه ای برای 
جلوگیری از ارزان شدن نرخ خودرو 
است تا خودروسازان سود خود را از 
فروش یک خودرو به صورت تمام و 

کمال ببرند.

خودروسازان قبل از اینکه خبر 
احتکار خودروهایشــان در شهر های 
مختلف منتشــر شود در حالت عادی 
با خلف وعده های بسیار، گران کردن 
نامتعارف قیمت ها و همچنین گرفتن 
مالیــات خودرو از مشــتری اقدام به 

تحویل خودرو می کردند.
احتکار خودرو در حالی اســت 
که روز بــه روز از کیفیت خودرو ها 
کاســته می شود و در عوض قیمت ها 
افزایش می یابد البته خودروسازان از 
آنجایی که می بینند مردم بدون توجه 
به قیمت هــای کاذب اقدام به خرید 

خــودرو می کنند همــواره در گران 
کــردن، بی کیفیت تر کردن خودرو ها 
و دیر تحویل دادن به مشــتریان موفق 
بوده اند لذا اگر مردم از خرید خودرو 
بــا شــرایط مطروحه خــوددداری 
می کردنــد هیچ گاه بــرای یک پراید 
مجبور به پرداخت ۳۵۰ میلیون تومان 

نبودند.
وزارت صنعت، معدن و تجارت 
پس از انتشــار خبــر احتکار خودرو 
اعام کرد دپوی خودرو توسط برخی 
شــرکت های خودروســاز صحت 
ندارد، اما بر اســاس گزارش رسمی 

که شــرکت سایپا به بورس ارائه داده، 
این شــرکت در ۵ ماه نخست امسال 
۱۲ هزار خودروی تولیدی خود را به 

مشتریان عرضه نکرده است.
یکی از دلایل استیضاح سید رضا 
فاطمی  امین وزیر سابق صنعت، معدن 
و تجــارت عملکرد خودروســازان 
بود، اما پس از اســتیضاح وی در ۱۰ 
اردیبهشت ۱۴۰۲ اتفاق خاصی برای 
ســاماندهی بازار خــودرو رخ نداده 

است.
معادله چندمجهولی خودرو
فتح الله توسلی، عضو کمیسیون 

اقتصادی مجلس شــورای اســامی 
دربــاره احتــکار خودرو توســط 
خودروسازان گفت: همواره به نحوه 
تولیــد، توزیع، فــروش و خدمات 
خودرو نقد داشــتم و این حق مردم 
نیست که خودروسازان چنین رفتاری 

داشته باشند.
وی ادامه داد: الان گرفتن خودرو 
به یک معادله چتدمجهولی تبدیل شده 
است، چون یک روز می گویند فان 
سامانه را درســت کردیم و یک روز 
دیگر می گویند فان سامانه را حذف 
و ســامانه دیگری جای آن گذاشتیم 

سپس می گویند فان قطعه را نداریم 
لذا خودروسازان دارند با روح و روان 

مردم بازی می کنند.
نماینــده مــردم بهــار و کبودر 
آهنگ در مجلس اضافه کرد: خودرو 
وســیله ای برای آرامش مردم است نه 
اینکــه برای گرفتن خــودرو آرامش 

مردم بهم بخورد.
توســلی اظهار کرد: کســی که 
می خواهــد خودرو بگیــرد از لحاظ 
قیمت یک گرفتاری دارد و آن کســی 
هم که خودرو را گرفته از لحاظ کیفیت 
مشکات دیگری دارد و این در شان 

مردم کشورمان نیست.
وی تصریــح کرد: در هیچ جای 
دنیا بازار خودرو به این شــکلی که در 

کشور ما است، نیست. برای واردات 
خودرو قانــون تصویب می کنیم، اما 
انجام نمی شــود؛ معــاون اول رئیس 

جمهور از گمــرک بازدید می کند و 
دســتور می دهد که خودرو های دپو 
شده را ترخیص کنند که آن هم انجام 

نمی شود؛ خودروساز تولیداتش را در 
انبار هــا و پارکینگ هایش نگهداری 
می کند و با اینکه نیاز جامعه هم هست، 
اما آن ها را به بازار تزریق نمی کند لذا 
چه چیزی این وسط وجود دارد و چه 
دست هایی در پشت پرده  وجود دارند 
که اجازه نمی دهنــد بازار خودرو به 
ثبات برسد. عضو کمیسیون اقتصادی 
مجلــس افزود: اینکه خودروســاز، 
خودرو ها را احتکار می کند با احتکار 
گنــدم هیچ فرقی نــدارد، چون یکی 
از نیاز هــای مــردم را احتکار کرده تا 

قیمتش را بالا ببرد. 
نماینده مردم بهار و کبودر آهنگ 
در مجلس گفت: خیلی از کشته شدگان 
حوادث رانندگی به دلیل کیفیت پایین 
خودرو هــا جــان خود را از دســت 
می دهند. چندوقــت پیش در حوزه 
انتخابیــه بنده یک خانواده هفت نفره 
در ماشین له شدند لذا خودروسازی 
که خودروی بی کیفیت تحویل مردم 
می دهــد باید جریمه ســاخت این 

خودروی بی کیفیت را بدهد.
توســلی اظهار کرد: مجلس بر 
ســر خودرو، وزیر ســابق صمت را 
اســتیضاح کرد، اما متوجه نمی شوم 
چه قدرتی پشت خودروساز ها وجود 
دارد کــه نه به حــرف مجلس و نه به 

حرف دولت گوش نمی دهند.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس 
بیان کرد: ما به عنوان نماینده مجلس از 
ابزار های قانونی خود استفاده می کنیم 
و اگر تخلفات خودروســاز ها ادامه 

یابد هیچ بعید نیست که نماینده های 
مجلس دســت به اســتیضاح وزیر 

صمت بزنند.
کار  خودروهــا  دپــوی 

ناصوابی است
محمدصالــح جــوکار، رئیس 
کمیسیون امور داخلی کشور و شورا ها 
در مجلس شــورای اســامی درباره 
وضعیت بازار خــودرو به خبرنگار 
باشــگاه خبرنگاران جــوان گفت: 
ســامانه هایی که برای توزیع خودرو 
تعریــف کرده اند کارآمدی خود را از 
دســت داده لذا اگر با همان سامانه ها 
کار کنیم و نظارتی هم بر روی توزیع 
خودرو نباشــد دچار مشکل خواهیم 

شد.
وی اظهار کرد: خیلی از افرادی 
که خودرو به نامشــان درآمده و پول 
هم واریز کردند متاســفانه خودرو را 
دریافت نکردند لذا اگر خودروسازان 
بخواهند در شــرایط فعلی انبارداری 
کننــد و دپــوی خودروهایشــان را 
افزایــش دهند تــا در آینده قیمت ها 
افزایش پیدا کند کار ناصوابی می کنند 
و وزارت صمت باید رسیدگی جدی 

به این امر داشته باشد.
جوکار بیان کرد: از وزیر صمت 
تشکر می کنم که می خواهد اصاحات 
لازم را در توزیــع خودرو انجام دهد، 
اما نظــارت کامل بر موضوع خودرو 
برعهده وزارت صمت است که از این 
وزارتخانه درخواست داریم سریع تر 

اقدامات لازم را انجام دهد.

وقتی ساماندهی بازار خودرو 
به ماموریتی غیرممکن برای 

وزارت صمت تبدیل شده است!
احتکار، گرانی و بی کیفیت بودن خودرو ها نشان می دهد که وزارت صمت

 توانایی مدیریت خودروساز ها را ندارد.

گروه اقتصادی -رییس مرکز 
توســعه و سیاســت های راهبردی 
وزارت راه و شهرســازی بــا بیــان 
اینکــه ســازوکارهای فعلی بورس 
نیازمندی هــای  پاســخگوی  کالا 
طرح نهضت ملی مســکن نیســت، 
گفت: ســیمان در دو ســالی که وارد 
بورس شــده و قبل تر از آن نیز فولاد، 
شــوک های قیمتی زیادی داشتند که 
سبب تعدیل پروژه های زیادی شده 

است.
ســید جواد ســادات فریزنی 

افزود: همچنین ســبب شد تا در کنار 
تعدیل های زیادی که به این پروژه ها 
وارد شــود در بــازه زمانــی که باید 
پروژه ها تحویل داده شــود این اقدام 
صــورت نگرفت و شــاهد افزایش 

قیمت ها نیز بودیم.
و  توســعه  مرکــز  رییــس 
سیاســت های راهبردی وزارت راه و 
شهرسازی با اشاره به کار کارشناسی 
توســط وزارت راه و شهرسازی که 
در جلسه اخیر شــورای عالی به این 
موضوع پرداخته شــده اســت، بیان 

داشــت: به همین منظور مقرر شد تا 
کمیته ای سه جانبه با حضور وزارت 
صمــت، اقتصــاد و دارایــی و راه و 
شهرسازی شــکل گرفته و در هفته 
آینده نظــر قطعی در این رابطه اعام 
گردد.وی با بیان اینکه سازوکارهای 

فعلــی بــورس نیازمندی های طرح 
نهضت ملی مســکن کــه با هدف 
ساخت مسکن حمایتی در بخش های 
مختلف روستایی، انبوه سازی احیای 
بافت فرسوده، شهری و مدل های در 
حال اجرایی شــدن است را برطرف 

نمی کند، گفت: بر همین اســاس در 
کنــار اصاح ســازوکار و بورس در 
صورت نیاز، کالاهایی مانند ســیمان 
و یا میلگرد باید از ســازوکار بورس 
خارج شود.ســادات فریزنی با اشاره 
به طرح ســابق که با معرفی از سوی 

وزارت راه و شهرسازی، حواله ای به 
مردم داده شــده تا با قیمت مشخصی 
مصالــح ســاختمانی را تامین کنند، 
گفت: در خصوص میزان تاثیرگذاری 
قیمت مصالح ســاختمانی در قیمت 
تمام شــده برآوردهای زیادی وجود 

دارد به عنوان مثال برای خانه های یک 
تا سه طبقه و اینکه با چه مدلی ساخته 
شــوند، شــود بیش از ۲۵ درصد در 
این واحدها ضریب تمام شده بیشتر 

می شود.
وی پیش بینی ناپذیر بودن قیمت 
تمام شــده را از دیگر مشکات برای 
مردم در ساخت مسکن اعام و اضافه 
کرد: مردم بر اســاس قراردادهایی که 
می بندند اقدام به برنامه ریزی می کنند، 
اما شــوک قیمتی که در بازار بورس 
وجــود دارد، امــکان پیش بینی پذیر 

بــودن آن را از بیــن می بــرد، این در 
حالی اســت که فلسفه بورس بر این 
مبنا بوده که بازارهای ســیاه و موازی 
جمع آوری شوند. رییس مرکز توسعه 
و سیاســت های راهبردی وزارت راه 
و شهرســازی با بیان اینکه با گذشت 
دو ســال از ورود سیمان به بورس و 
یک دهه میلگرد به این بازار، موضوع 
پیش بینی پذیر بودن آنها محقق نشده 
اســت، بیان کرد: هم اینکه بازارهای 
موازی و سیاه که در این حوزه فعالیت 

دارند، دوباره شکل گرفتند.

رییس مرکز سیاست های راهبردی وزارت راه و شهرسازی:

سازوکارهای فعلی بورس کالا پاسخگوی نیاز نهضت 
ملی مسکن نیست

خیلــی از افــرادی که خــودرو به نامشــان درآمده و پول هــم واریز کردند متاســفانه 
خــودرو را دریافت نکردند لذا اگر خودروســازان بخواهند در شــرایط فعلی انبارداری 
کننــد و دپوی خودروهایشــان را افزایش دهند تــا در آینده قیمت هــا افزایش پیدا کند 
کار ناصوابــی می کنند و وزارت صمت باید رســیدگی جدی به این امر داشــته باشــد.
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 روزنامه اقتصاد کیش

گروه اقتصادی - یک کارشناس 
انرژی با اشاره به اینکه قیمت بنزین به 
هیــچ وجه نباید تغییر کند گفت: طرح 
اعطای سهمیه بنزین به هر فرد توسط 

دولت اجرا نمی شود.
محمد جواد نوفرستی کارشناس 
انرژی با اشاره به اینکه طرح یارانه بنزین 
به اشخاص ۱۰ سال است برای اجرای 
عدالت در جامعه ارائه شده، گفت: طی 
ســالهای گذشته طرحی مبنی بر یارانه 
بنزین به تمام اشخاص تقدیم مجلس 
شد زیرا افرادی هستند که به هیچ وجه 
از یارانه بنزین استفاده نمی کنند در حالی 
که باید ساز و کاری تدوین شود که همه 

از یارانه بنزین بهره مند شوند.
به گفته نوفرســتی طرح اعطای 
ســهمیه به هر فــرد عمــاً اجرایی 
نمی شود زیرا زمانی که قرار بر اجرای 
این طرح بود باید با همان تعرفه ها انجام 
می گرفت اکنون شرایط جامعه اجازه 
نمی دهد بنزین گران شــود و با همین 

۶۰ لیتر بنزین موجود که به خودروهای 
شــخصی تعلق می گیرد این سهمیه به 
جای خودرو بــه افراد تخصیص پیدا 

کند.
این کارشــناس انرژی ادامه داد: 
برای جلوگیری از تورم، گرانی و بهانه 
جویی رانندگان تاکسی پیشنهاد بر این 
است که ســهمیه وسایل حمل و نقل 
عمومی تغییر نکند زیــرا تغییر میزان 
ســهمیه بندی منجر به بهانه جویی و 

تورم زنجیروار خواهد شد.
وی ادامه داد: اکنون پیشــنهاداتی 
ارائه شــده اســت که اصل موضوع را 
تحت الشــعاع قرار می دهد یکی ایجاد 
ســامانه ای برای فروش بنزین توسط 
افرادی اســت که خودروی شخصی 
ندارند این موضوع دارای ایراداتی است 
زیرا حجم عرضه بالا اســت و نزدیک 
۱۰ میلیون خانوار فروشنده می شوند و 
مانند سهام عدالت قدرت مذاکره دست 

خریداران خواهد بود.

نو فرستی توضیح داد: این یارانه 
برای استفاده افراد بدون خودرو است 
اما اگر بخواهند در آن سامانه به فروش 
برســانند کســی به نرخ ۳ هزار تومان 
خریداری نمی کند و قیمت ها پایین تر 
می آیــد اما اگر دولت خودش خریدار 

بنزین باشد موضوع فرق خواهد کرد.
این کارشناس انرژی خاطر نشان 
کــرد: درصورتی که افراد از یارانه خود 
اســتفاده نکردند دولــت آن را معادل 
۳ هــزار تومان خریداری کند و امکان 
ذخیره سازی هم برایشان فراهم نباشد، 
زیرا اساس این پیشنهاد رعایت عدالت 
در جامعه بر مبنای یارانه ۱۵۰۰ تومانی 
اســت. به گفته نوفرستی دولت باید به 

مردم بگوید بنزین را ارزان نفروش.
به گفته نوفرســتی خودروی پر 
مصرفــی که تا کنون بنزیــن آزاد را با 
قیمت ۳,۰۰۰ تومان خریداری می کرد 
اکنون بنزیــن آزاد را با نرخ ارزان تری 
دریافت کند. این شــرایط ضد عدالت 

و بــه نفع پرمصرف اســت و منجر به 
افزایــش مصرف بنزین نیز می شــود 
زیرا افراد پر مصرفی که تا کنون بنزین 
۳ هزار تومانی خریــداری می کردند 
اکنــون بنزین را از کم مصرف با قیمت 
۵۰۰ تا ۱,۰۰۰ تومان خریداری می کند 
و قیمت تمام شــده کمتری پرداخت 

می کند.
این کارشناس انرژی اضافه کرد: 
در صورتی که بنزیــن امکان خرید و 
فروش داشــته باشد اساساً این طرح را 
زیر ســوال می برد زیرا هدف ثانویه ای 
هم دارد که همان کاهش مصرف بنزین 

است و این امر اتفاق نمی افتد.
وی توضیح داد: اکنون شــرایط 
اجتماعــی، اقتصــادی، امنیتی و … 
اجازه افزایش قیمت بنزین را نمی دهد 

و هرگونه افزایش قیمت در این زمینه 
اشتباه محض است و نتیجه مطلوبی به 
دنبال ندارد به عبارتی نه کاهش مصرفی 
اتفاق می افتد و نه اثری مثبتی دارد، تنها 
تورم زا می شــود و سرمایه اجتماعی 
دولت نیز به تبع آن کاهش پیدا می کند.

نوفرســتی ادامــه داد: به همین 
دلیل اگر ســهمیه ها و قیمت ها ثابت 
نگه داشــته شوند و ســهمیه موجود 
بــه جای خودروی شــخصی به افراد 
تخصیــص پیدا کنــد و در عین حال 
سهمیه خودروهای عمومی ثابت بماند 
تا تاکسی ها بهانه ای برای افزایش قیمت 
نداشته باشــند، در این شرایط جامعه 
از افزایش قیمت بنزین آزاد اســتقبال 
می کند زیرا حدود ۲۰ درصد نیاز واقعی 
کشــور بنزین آزاد است و ۸۰ درصد 

مصرف روزانه بنزین سهمیه ای است 
در صورت اجرایی شدن این طرح همه 

سهمیه برابر دارند.
وی ادامــه داد: در ایــن حالــت 
دولت می تواند به مردم گوشزد کند که 
ســهمیه خود را به نرخ پایین به فروش 
نرسانید زیرا به صورت تضمینی از شما 
خریداری می شــود و یا حتی پیشنهاد 
نگهداری و ذخیره ســازی آن با شرط 
و شــروطی نیز می تواند داده شود زیرا 
این سهمیه با قیمت آزاد خرید و فروش 
خواهد شــد و به تبع به نرخ آزاد بنزین 
نیز اضافه می شــود. این شرایط کمک 
می کند کم مصرف ها بنزین را با قیمت 
بالاتری بفروشند که به عدالت و حتی 
درآمد اقشــار محروم کمک می کند و 

کاهش مصرف نیز اتفاق می افتد.

این کارشــناس انرژی با اشــاره 
بــه اینکه اجرای این طرح به درســتی 
می توانــد از قاچــاق ســوخت هم 
جلوگیری کند اضافه کرد: اعدادی که 
اعام می شــود تحت عنوان مصرف 
بنزیــن در واقع فروش روزانه اســت 
یعنی مصرف واقعی به عاوه قاچاق، 
که این طرح می تواند از قاچاق سوخت 

نیز جلوگیری کند.
وی در پاســخ به این ســوال که 
اجرایــی شــدن این طــرح منجر به 
افزایش تورم می شود یا خیر گفت: هر 
موضوعــی که نقدینگی ایجاد کند نیز 

تورم به دنبال دارد.
نوفرســتی توضیح داد: اجرایی 
شــدن این طرح اگر لازمه تغییر قیمت 
باشد قطعاً تورم زا است، اما اگر با همین 

قیمت بنزین نحوه سهمیه بندی تغییر 
کند ممکن اســت درصــد کمی تورم 
داشته باشــد اما دلیل نمی شود هدف 
اصلی که عدالت باشــد نادیده گرفته 
شود و اگر اثر تورمی داشته باشد نا چیز 
خواهد بــود.وی در خاتمه افزود: این 
طرح بیش از ۱۰ سال است که اجرایی 
نمی شود زیرا یا جســارت اجرای آن 
وجــود ندارد و یــا متوجه اهمیت آن 

نمی شوند.

نوفرستی کارشناس انرژی:

دولت جسارت تغییر در شیوه سهمیه بندی بنزین را ندارد
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